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Umeå kommuns pensionärsråd 

Minnesanteckningar 

2024-11-29 

09.00-12.20 

KS mötesrum 

Ordförande: Carin Nilsson (S), ordförande äldrenämnden 

Sekreterare: Emil Fridolfsdahl, nämndsekreterare 

Deltagare: Se bilaga nedan 

Ärenden med anteckningar, synpunkter, m.m. Ansvarig/föredragande: 

• Upprop 

• Fastställande av dagordning 

Dagordningen fastställs med tillägg av övriga frågor från Britt 

Jakobsson, PRO, och Elisabeth Bjuhr, SPF. En övrig information 

om deltagande i forskningsprojekt tas även upp. 

• Genomgång av föregående minnesanteckningar 

Carin Nilsson, 
ordförande 
 

Information om den ekonomiska situationen för äldre i Umeå 

kommun 

 

Peter Thuresson och Linnea Persson, statistiker, informerar om 

den ekonomiska situationen för äldre i Umeå kommun. De 

presenterar bland annat statistik för årlig inkomst på 
hushållsnivå för olika åldersgrupper. Seniorer fick även möjlighet 

att svara på en enkät om hur de upplever sin ekonomiska 

situation. Ensamboende seniorer upplever generellt sin 

ekonomiska situationen som sämre än sammanboende seniorer. 

Skuldsättningen är lägre för äldre än andra åldersgrupper, 
samtidigt har boendekostnaderna ökat. 

 

Frågor/synpunkter 

Britt Jakobsson, PRO, frågar: hur ofta följs statistiken upp? Peter 

Thuresson, statistiker, svarar: Det har gjorts mätningar av den 

ekonomiska situationen 2018 och 2023, nästa mätning blir 

Peter Thuresson, 
statistiker och Linnea 
Persson, statistiker  
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troligen om 4-5 år. Rapporterna ger dock bara en ögonblicksbild 

och man behöver komma ihåg att förändringar sker snabbt av 

t.ex. ränteläge eller boendekostnader. 

 

Elisabeth Bjuhr, SPF, påpekar att en anledning till att få äldre 

söker bostadstillägg är att många upplever det som krångligt att 
söka tillägget och att man löper risk att få en restskuld om man 

av misstag uppger felaktiga uppgifter. 

 

Bilaga:  

Bildspel  

Information om God och nära vård 

Petra Henriksson, utvecklingsstrateg, Åsa Nordlund, strateg Nära 

vård på Region Västerbotten, berättar om hur de arbetar med 

omställningen till en God och nära vård. En del i omställningen är 

att utveckla fasta vårdkontakter och fortsätta utveckla processen 

kring samordnad individuell planering (SIP). Man arbetar även 
med att få till en trygg och säker hemgång med fokus på 

personer med demenssjukdom. En utmaning för patienter och 

även vårdpersonal i både kommun och region är att navigera i 

ett komplext vård- och omsorgssystem med många olika 
kontakter, inte minst i primärvården. 

 

Frågor/synpunkter 

Curt Wiklund, PRO, ställer följande frågor:  

1. Vilken samverkan finns med intresseorganisationer på 

region- och kommunnivå?  

2. Finns det problem med ”stuprör” i regionen? 

Åsa Nordlund, strateg Nära vård Region Västerbotten, svarar: 

1. Det är viktigt att ha med intresseorganisationer i 

processen, men samverkan med intresseorganisationerna 
kan förbättras. 

Petra Henriksson, 

utvecklingsstrateg och 

Åsa Nordlund, strateg 

Nära vård Region 
Västerbotten 
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2. Det är många personer som har flera sjukdomar och 

kontakt med olika vårdenheter. Det finns flera olika 

nivåer på kommunikationssvårigheter som behöver lösas: 

mellan specialistvårdavdelningar, specialistvård till 
primärvård, samt primärvård till primärvård. Fortsatt 

utveckling av personcentrerad vård kan förhoppningsvis 

lösa vissa delar av ”stuprörsproblemen”. 

Veronica Kerr, äldrenämnden, frågar: Hur fungerar vaccination 

för personer med hemtjänst, vem har ansvar? Carin Nilsson, 
äldrenämnden, svarar: Det finns en överenskommelse mellan 

regionen och kommunerna kring vaccination. I år är vaccination 

ett regionalt ansvar, framöver kommer det vara ett kommunalt 
ansvar. 

 

Anna-Lisa Johansson, PRO, påpekar vikten av att 

verksamhetsförändringar förankras med brukare och anhöriga. 

Hon menar att det tyvärr ofta är mer fokus på kommunens eller 

regionens verksamhetsbehov än individens behov av t.ex. vård 
när det sker förändringar. 

 

Rebecca Sellstedt, äldrenämnden, frågar: Ser ni en motsättning 

mellan personcentrerad vård och beslut om effektivisering av 

olika verksamheter? Petra Henriksson, utvecklingsstrateg, svarar: 

Det finns en viss motsättning och utmaning i att få de olika målen 
att ihop. Samtidigt har personcentrering blivit mer vedertaget i 
verksamheterna. 

 

Åsa Nordlund svarar: Vissa hälsoekonomiska beräkningar visar 

att teamarbete kan minska kostnader både genom mindre 
extraarbete och bättre vård för den enskilde, vilket innebär att 
personcentrering i vissa fall kan vara en form av effektivisering. 

 

Bilaga:  
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Bildspel  

Information om kompetensförsörjning och svar på SPF:s 
skrivelse 

Rebecca Andersson, HR-chef, ger information om hur 

äldreomsorgsförvaltningen arbetar med kompetensförsörjning 
utifrån frågor i en skrivelse från SPF. 

 

Frågor/synpunkter 

Britt Jakobsson, PRO, frågar: 

1. Skiljer man på korttidssjukfrånvaro och VAB i statistiken 

för personer under 30 år? Rebecca Andersson svarar: Det 

gör man. 

2. Varför finns det inget om t.ex. delade turer i de 
personalpolitiska målen? Rebecca svarar: I målen ingår 

att vara en attraktiv arbetsgivare, i vilket man skulle 

kunna räkna in delade turer.  

3. Håller man i avslutssamtal med anställda som säger upp 

sig och finns det data på varför personer väljer att sluta i 
äldreomsorgen? Rebecca svarar: Avslutssamtal hålls, men 

att det sker på olika sätt för olika chefer och därför svårt 

att få ut data från samtalen. Ett annat verktyg man 

kommer arbeta med är en exit-enkät som ska gå ut till 

alla som har sagt upp sig. Man kommer även hålla 
”Stanna kvar”-samtal för att fånga upp behov hos 

befintliga anställda och för att kunna förbättra 

arbetsmiljö innan någon säger upp sig. 

Bilaga:  

Bildspel  

Rebecca Andersson, HR-
chef  
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Information om Hjärnträffen och flexibel avlösning 

Jessica Atrakchi, enhetschef Utredning äldre och Kristina 

Sandgren, verksamhetsutvecklare, berättar om hur man arbetar 

med preventiva insatser för demenssjukdom och flexibel 

avlösning för anhöriga. Hjärnträffen är en grupp med personer 

som nyligen fått demensdiagnos där man arbetar förebyggande 
utifrån FINGER-modellen. FINGER-modellen innehåller främjande 

av hälsosam kost, fysisk aktivitet, hjärngymnastik, sociala 
aktiviteter och att ha koll på hjärt- och kärlvärden. 

 

Frågor/synpunkter 

Rebecca Sellstedt, äldrenämnden, frågar: Finns det möjlighet att 

utöka Hjärnträffen? Kristina Sandgren svarar: Verksamheten är 

ganska ny och vi får utvärdera efter att Hjärnträffen varit i gång 
ett tag. 

 

Anna-Lisa Johansson, PRO, anmärker att det i nuläget saknas 
tillräckligt med aktiviteter på korttidsboende.  

 

Elisabeth Bjuhr, SPF, påpekar att det är svårt att prata med 
vänner och anhöriga om man misstänker att de har en 

begynnande demenssjukdom och att det skulle vara bra om det 
fanns mer stöd i den frågan. 

 

Monica Samuelsson, SPF, understryker att det är viktigt att 
verksamheter som Hjärnträffen också sprider sig även till 

kommunens ytterområden och inte bara återfinns i centrala 
Umeå. 

 

Bilaga:  

Bildspel  

Jessica Atrakchi, 

enhetschef Utredning 

äldre och Kristina 

Sandgren, 
verksamhetsutvecklare 
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Information om hälsosamtal 

Ebba Björklund och Klara Lindström, biståndshandläggare, 

berättar om det projekt de deltar i som rör hälsosamtal. 

Projektet syftar till att minska ofrivillig ensamhet. Hälsosamtalen 

riktar sig till personer som är 80 år eller äldre, har få eller inga 
hemtjänstinsatser och vill utöka sitt sociala nätverk. 

Brev med erbjudande om samtal har skickats till ca 720 personer, 

men det är bara ungefär 10 % som har svarat. Hittills har man 
hållit 65 samtal. 

Ett återkommande problem är att nå personer som besväras av 
ofrivillig ensamhet. 

 

Frågor/synpunkter 

Britt Jakobsson, PRO, frågar:  

1. Gick det att följa upp varför vissa personer inte hade gjort 

någon aktivitet efter samtalet? Klara Lindström svarar: En 

anledning kan ha varit att den aktivitet man var 

intresserad av inte har ägt rum. Ebba Björklund svarar: En 
annan aspekt är att det är många som är relativt 

resursstarka som väljer att delta i samtalet, och kanske 

inte alltid de som har störst behov av insatserna.  

2. Finns det möjlighet att samarbeta med hemtjänsten? 

Klara svarar: Har funnits viss samverkan under 2024 och 
kommer utvecklas vidare under 2025. 

Bilaga:  

Bildspel  

Ebba Björklund, 

biståndshandläggare 

och Klara Lindström, 
biståndshandläggare 

Sammanträdestider 2025 

Pensionärsrådet beslutar att fastställa följande datum och tider 
för sammanträden 2025: 

 

Beredningsgrupp (fredagar 
10.00-11.00), digitala möten 

Sammanträden (fredagar 
09.00-12.00), fysiska möten 
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10/1 14/2 

21/2 21/3 

11/4 16/5 

19/9 17/10 

7/11 12/12 

 

 

Aktuellt från styrelse och nämnder 

Tekniska nämnden: Håkan Johansson (S) informerar om att 

tekniska nämnden har antagit ett investeringsprogram för att 
bland annat bygga om vägar och parker. 

Fritidsnämnden: Ari Leinonen (S) informerar om att den nya 
Boulehallen har invigning den 8/12. 

 

Representanter från 
nämnderna 

Övriga frågor/information 

Britt Jakobsson tar upp en övrig fråga om dörröppnare i lokaler 

dit allmänheten har tillträde. Enligt Boverkets föreskrifter (BFS 

2011:13) räknas installation av dörröppnare som ett enkelt 

avhjälpt hinder som bland annat ska åtgärdas i publika lokaler dit 
allmänheten har tillträde, t.ex. butiker och restauranger. Tyvärr 

saknas det i många lokaler i centrala Umeå, vem är det som 

ansvarar för att den här typen av åtgärder genomförs? Carin 

Nilsson svarar: Det är byggnadsnämnden som har ansvar för 

frågan, men vi tar upp frågan på beredningsgruppen i januari. 

 

Elisabeth Bjuhr, SPF, frågar om vad beslutet i 

kommunfullmäktige blev om äldrenämndens hemtjänstavgifter. 
Carin Nilsson svarar att avgiftsändringen beslutades träda i kraft 

först om ett år. 

 

Carin Nilsson, äldrenämnden, informerar även om att en 

inbjudan hade kommit in till pensionärsrådet om ett 

Deltagare 
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forskningsprojekt som bedrivs av Maria Sjölund på Umeå 

universitet. Förslaget är att ta upp frågan på beredningsgruppen 

om Maria Sjölund ska bjudas in till UPR för att presentera mer 

kring projektet. 

 
 
Bilaga Närvarolista UPR 2024-11-29 
Ordinarie ledamöter 
Carin Nilsson (S), ordförande  
Veronica Kerr (KD), vice ordförande 
Rebecca Sellstedt (V), äldrenämnden 
Håkan Johansson (S), tekniska nämnden 
Ari Leinonen (S), fritidsnämnden 
Britt Jakobsson, PRO 
Anna-Lisa Johansson, PRO 
Bertil Holmberg, PRO 
Curt Wiklund, PRO 
Gunny Blomgren, SKPF 
Sten Biström, SKPF 
Elisabeth Bjuhr, SPF 
Monica Samuelsson, SPF 
Karl Einar Enarsson, Umeå Sameförening, Såhkie 
 
Tjänstgörande ersättare 
Elmer Eriksson (M), kommunstyrelsen 09.00-11.51 
Katrin Rehn, SKPF 
 
Ej tjänstgörande ersättare 
Eva Bjuhr, SPF 


